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Dříve prázdná proluka v historickém centru 
Ostravy. Dnes soubor polyfunkčních bytových 
domů k nájemnímu bydlení s veškerou občanskou 
vybaveností, včetně parkovacích stání. A to jak 
pro rezidenty, tak ostatní motoristy. Zájemcům 
je k dispozici nabídka 85 bytových jednotek 
různých kategorií, v přízemí se nachází útulná 
restaurace. Projekt vzešel z unikátního modelu 
spolupráce města se soukromým investorem.
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Reprezentativní prvorepubliková vila architekta 
Františka Grossmanna byla dlouhou dobu 
v tristním stavu. Podepsala se na něm období, 
kdy sloužila jako školka či školní družina, 
ještě více pak léta chátrání. Díky kompletní 
rekonstrukci za účasti špičkových odborníků opět 
připomíná architektonický klenot meziválečných 
časů. Návštěvníci si mohou projít prohlídkový 
okruh, ve výstavných prostorách se konají 
nejrůznější společenské a kulturní akce.

Lokalita: Moravská Ostrava a Přívoz
Investice: 137,3 milionu korun

Mnoha generacím známý „zimák“ nedaleko 
vozovny v Ostravě-Porubě získal úplně novou 
podobu. Komplexní přestavba jej proměnila ve 
vysoce moderní prostor k provozování zimních 
sportů, určený jak profesionálním, tak amatérským 
a rekreačním sportovcům i široké veřejnosti. 
Areál je kromě jiného „domovem“ prvoligového 
týmu hokejové Poruby. K jeho stálicím patří také 
oblíbené večerní bruslení pro všechny, kdo mají 
chuť obout ledové ostří. O financování se podělilo 
město (116,71 milionu korun) se společností 
SAREZA (8,79 milionu korun).

Lokalita: Poruba
Investice: 125,5 milionu korun

Rezidence Nové Lauby
Lokalita: Moravská Ostrava a Přívoz
Investice: 282,7 milionu korun

Nový život Grossmannovy vily Multifunkční Areál Poruba

Rok 2024 byl 
investičním projektům 
velkoryse nakloněn
Statutární město Ostrava schválilo pro loňský 
rok do té doby nejvyšší rozpočet v ostravské 
historii, přičemž jeho objem činil celkově 
14,755 miliard korun.
Tato skutečnost se nutně projevila taktéž na rozsahu 
městských investičních projektů, když vedení města oznámilo, 
že bude usilovat o maximalizaci investičních aktivit. Do těch 
zamířilo nevídaných 5,292 miliardy korun, což značilo více 
než třetinu rozpočtu (35,9 %). Připravili jsme pro Vás přehled 
nejzajímavějších investičních projektů, které se podařilo 
v loňském roce dokončit. Jak můžete vidět, městské peníze 
„pracovaly“ napříč různými oblastmi, ať se jednalo o veřejný 
prostor, bydlení, školství, zdravotnictví, sport a mnohé další.

Periodický tisk územního 
samosprávného celku
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Venkovní učebna Archimedes 
při ZŠ Ostrava-Radvanice

Hyperbarická komora Městské 
nemocnice Ostrava

Původní hyperbarickou komoru z roku 1965 loni 
nahradila nová, která je zároveň aktuálně jednou 
z největších a technologicky nejvyspělejších 
na evropském kontinentu. Kvadratická komora 
se nachází v Centru hyperbarické medicíny, 
postaveném v prosinci 2023. Zařízení slouží 
k léčbě embolií, závažných infekcí, otrav, těžkých 
úrazů nebo překonání tlakové dekomprese.

Lokalita: Moravská Ostrava a Přívoz
Investice: 54, 5 milionu korun

Park u zámku Zábřeh

Lokalita: Jih
Investice: 16,3 milionu korun

Zábřežský zámek patří k hojně navštěvovaným 
místům. Park v jeho blízkosti loni obdržel novou 
fazónu a nyní je důstojným místem k odpočinku 
ve vyhledávané lokalitě. Došlo zde k revitalizaci 
a přetrasování stezek i doplnění chodníků. 
Rekonstruovány byly záhony i trávníky. Staré 
dřeviny ustoupily novým, přibyl moderní mobiliář, 
vodní prvek i odpočinkový prostor.

Lokalita: Radvanice a Bartovice
Investice: 3,9 milionu korun

Jedná se o vůbec první venkovní učebnu v celém 
Moravskoslezském kraji. Školáci z Radvanic 
v ní získávají zcela unikátní prostředí k výuce 
ekologické výchovy, jakož i dalšímu objevování 
tajů přírody. Učebna je zároveň osazena 
nejmodernějšími technologiemi, edukační 3D 
software nebo meteostanici nevyjímaje. Město 
Ostrava v rámci předfinancování poskytlo částku 
2,3 milionu korun.

Po zásadní rekonstrukci se voliéra Papua 
rozšířila o přibližně polovinu dřívější výměry 
a nově nabyla vzhledu deštného lesa v daleké 
Oceánii. To jistě ocení jak návštěvníci zoo, tak 
pestrobarevné exotické ptactvo, pro které je 
průchozí voliéra domovem. Zajímavý prvek zde 
představují například nosné sloupy, které jsou 
reálnými modely stromů z papuánské přírody.

Lokalita: Slezská Ostrava
Investice: 6,2 milionu korun bez DPH

Lokalita: Moravská Ostrava a Přívoz
Investice: 40,6 milionu korun

V Městské nemocnici proběhla přestavba 
energetického tepelného hospodářství (pára, 
voda, tepelné rozvody, rozvody studené 
i teplé vody) včetně rekonstrukce plynové 
kotelny coby náhradního zdroje a zbudování 
nových ohřevných stanic. Spolu s nimi došlo 
k rekonstrukci rozvoden VN 22, zahrnující změny 
způsobu připojení nemocnice k distribuční síti.

Přestavba rozvodny VN 22 
a energetického tepelného 
hospodářství Městské 
nemocnice Ostrava

Mateřská škola Petřkovice
v novém
Lokalita: Petřkovice
Investice: 95,9 milionu korun

Dva roky trvající stavební práce přinesly 
petřkovické mateřince označení za jednu 
z nejhezčích školek vůbec. Kromě navýšení 
kapacit se jí dostalo nového komfortního vestibulu, 
útulné nové třídy a moderní multifunkční místnosti 
ke konání nejrůznějších akcí. Zbrusu nová je také 
kuchyně, spisovna, sborovna s knihovnou nebo 
skladovací místnost. Ostrava přispěla částkou 
87,4 milionu korun, zbytek hradila městská část.

Voliéra Papua v Zoologické 
zahradě a botanickém parku 
Ostrava
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Parkovací dům 
v Nemocniční ulici
Lokalita: Moravská Ostrava a Přívoz
Investice: 514 milionů korun

Lokalita: Mariánské Hory a Hulváky
Investice: 114,7 milionu korun

Lokalita: Jih
Investice: 31,2 milionu korun

Multifunkční parkovací dům v blízkosti Městské 
nemocnice zajistil motoristům dohromady 
465 míst k parkování, z nichž část je vyhrazena 
rovněž pro handicapované řidiče, elektromobily 
nebo jízdní kola. Objekt se třemi podzemními 
a třemi nadzemními podlažími se může pochlubit 
technologicky vyspělým jednotným parkovacím 
systémem, úpravným využitím zeleně a dalšími 
ekologickými prvky.

Obnova kanalizace a vodovodu v úseku mezi 
ulicemi 28. října a Novoveská vedly k výraznému 
zkvalitnění vodohospodářské infrastruktury 
v dané oblasti. Kvalita vody se díky této investici 
zlepšila, přičemž poklesly vodní ztráty. Letos 
v březnu na dokončení vodovodních a kanali- 
začních prací naváže kompletní přestavba zdejší 
komunikace.

13 14 15

Nová kanalizační 
a vodovodní síť

Park u polikliniky v Hrabůvce

Prostor přiléhající k tamní poliklinice byl 
konvertován v příjemný park, vklíněný do rušné 
části města. Stal se zde ostrovem relaxace 
a oddechu mezi zhruba třemi desítkami nově 
vysazených stromů, keřů a záhonů s trvalkami. 
Jeho dominantu tvoří oku lahodící vodní biotop 
u klidové zóny. Vše podbarveno příjemným 
a decentním osvětlením.

První parkovací dům byl u populárního DK Poklad 
postaven v létě 2022. V blízkosti vyhledávaného 
kulturního centra, které je nemovitou kulturní 
památkou, nově přibyl druhý parkovací dům s ka-
pacitou 64 parkovacích míst. Moderní dvoupod-
lažní objekt s jednotným parkovacím systémem 
byl – stejně jako jeho předchůdce – navržen tak, 
aby nenarušoval ráz okolí, které po sérii úprav 
veřejného prostoru slouží místním k aktivnímu 
i pasivnímu oddechu. Část parkovacích míst je 
vyhrazena pro handicapované, elektromobily 
a jízdní kola.

10 11 12
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Zcela nové cyklistické propojení Staré Bělé 
s Polankou nad Odrou vzniklo na cyklotrase A, 
vedoucí ze Staré Bělé do Slezské Ostravy. 
Délka cyklopropojení, které je zároveň společnou 
komunikací pro cyklisty a chodce, činí 116 
metrů. Součástí jejího zbudování byla náhrada 
nevyhovujícího mostu z roku 1968 novým 
mostem, vyrobeným z předpjatého betonu.

Sad, který se nachází blízko Přírodovědecké 
fakulty Ostravské univerzity, prošel rozsáhlým 
a zcela zásadním oživením. Asfaltové povrchy 
nahradily současné mlatové nebo dlážděné 
chodníky. Objevil se zde esteticky hodnotný 
mobiliář, proběhla výměna světelných prvků 
a nepříliš atraktivní zeleň musela ustoupit novým 
rostlinám. Tak byla dovršena proměna sadu 
v příjemné místo zvoucí k odpočinku. 

Lokalita: Stará Bělá, Polanka nad Odrou
Investice: 5 milionů korun (cyklostezka), 
53,9 milionu korun (mostní práce)

Lokalita: Slezská Ostrava
Investice:  15,9 milionu korun

Lokalita: Poruba
Investice: 53,6 milionu korun

Cyklostezka Stará Bělá – 
Polanka nad Odrou
(včetně opravy mostu)

Tylův sadParkovací dům u Domu kultury 
Poklad

MS



Plynulejší a pohodlnější přestupy, znatelné 
zvýšení kvality tramvajové dopravy, větší 
komfort pro řidiče i pěší, redukce kolejí na 
pouhé dvě, prodloužení nástupní hrany, 
a především naprosto zásadní zkvalitnění 
vzhledu, přívětivosti a bezpečnosti zastávek 
i přilehlého prostotu. To jsou hlavní změny, 
kterých bude dosaženo celkovou revitalizací 
uzlové tramvajové zastávky náměstí 
Republiky. Její přípravy už v současné době 
finišují.

Samotné stavební řešení zjednoduší přestupy 
jako takové a po estetické stránce povede 
ke skokové kvalitativní proměně přilehlých 
Frýdlantských mostů. To se týká podchodů, 
nástupišť i ramp. Nadzemní pěší trasy budou 
navíc propojeny v závislosti na úpravách pod-
chodu. Důkladná modernizační oprava čeká 
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Náměstí Republiky 
bude moderním uzlem 
veřejné dopravy

rovněž samotný tramvajový most a přestavbou 
projde celá tramvajová trať, jakož i vjezdová 
část a silniční mosty v obou směrech.

„Tato revitalizace je rozdělena do několi-
ka investičních akcí, které jsou mezi sebou 
vzájemně koordinovány. Do této stavby jsou 
zahrnuty části lokality, které jsou mezi sebou 
úzce provázány a vzájemně se ovlivňují. Město 
nechalo na tuto revitalizaci zpracovat projek-
tovou dokumentaci, kterou realizovala spo-
lečnost AFRY,“ rozvedl náměstek primátora 
Břetislav Riger.

Revitalizační práce přinesou odstranění nevy-
hovujícího původního vybavení, jakož i značně 
nevzhledných prodejních stánků. Ústřední 
prostory podchodu rozjasní nové dva světlíky, 
jedno z podchodových ramen bude řešeno jako 
slepé. V zelení doplněném atriu přibude stylová 
kavárna se zahrádkou, celý prostor pak bude 
osazen moderně pojatým mobiliářem.

Stavební projekt za přibližně 370 milionů korun 
by mohl začít už letos na jaře. Dokončení by 
v takovém případě mělo připadnout na závěr 
letošního roku. 

Ustřední čistička spustila
mechanické čištění
odpadních vod

Loni zaplavená ÚČOV se pomalu vrací do normálu. Na mnoha místech 
jsou stále viditelné stopy po záplavové linii opadlé vody svědčící o vy-
soké míře škod. Kvůli provázanosti, komplexnosti a rozsahu technologií 
jde o třetí největší komunální čistírnu odpadních vod v České republice, 
všechny opravy tedy byly mimořádně náročné. 

Důležitá je skutečnost, že dochází k významnému snížení vypouště- 
ného znečištění o více než padesát procent co do obsahu organických 
látek, a také již takto vyčištěná voda neobsahuje viditelné znečištění 
v podobě různých plovoucích nečistot, kalu a jiných pevných příměsí. 
„V souvislosti se zprovozněním prvního mechanického stupně budou 
předčištěné vody vypouštěny do řeky Odry,“ popsal náměstek ostrav-
ského primátora Aleš Boháč. „Mechanické čištění se podařilo obnovit 

přesně podle plánu, kdy nejprve došlo k úspěšnému zatížení čistírny 
z jedné poloviny přítoku, sbírajícího splaškovou vodu z Poruby, následu-
jící den pak byla čistírna zatížena i druhou polovinou přítoku, která jímá 
splašky v Moravské Ostravě.“

Přestože činnost ústřední čistírny se vrací k normálu, stále je pro její 
zdárný chod nutné, aby Ostravané dodržovali kanalizační řád. Pleny, 
ubrousky, ruličky toaletního papíru a další podobné hygienické potřeby 
v odpadu nemají co dělat a mohly by celý proces zkomplikovat. 

Společnost Ostravské vodárny a kanalizace (OVAK) společně se sta-
tutárním městem Ostravou dokázaly překonat další závažný násle-
dek povodní z loňského září. Již od loňského ledna zahájila Ústřední 
čistírna odpadních vod (ÚČOV) v Přívoze mechanickou část čištění, 
čímž došlo ke splnění dříve deklarovaného předpokladu. Čištění 
biologické by mělo začít v březnu. Nadále ovšem platí důrazný apel 
směrem k veřejnosti, aby lidé neházeli do odpadu, co do něj nepatří.

RED
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Když se řekne „Krizové centrum pro děti 
a rodinu“, většina lidí tento pojem nejspíše 
uslyší poprvé. Asi se shodneme, že je tomu 
tak dobře. Ale nikdo nikdy neví, do jaké situa- 
ce se dostane. Pojďme tedy Vaše pracoviště 
stručně představit – komu a jak pomáháte?

Krizové centrum pro děti a rodinu je jednou
ze sociálních služeb, které v rámci Centra 
sociálních služeb Ostrava, o.p.s., poskytuje 
pomoc a podporu především dětem a jejich 
rodinám. Pomáháme dětem do 18 let, které 
zažily traumatickou událost nebo prožívají 
těžké situace v rodině, ve škole, s vrstevníky. 
Konkrétně jsou to situace, kdy dítěti někdo 
ubližuje, zemře mu někdo blízký nebo se stane
obětí trestného činu. Dále se na nás obracejí 
děti, které trpí úzkostí, sebepoškozují se nebo
přemýšlejí o sebevraždě. V těchto případech 
se jedná hlavně o starší o děti, a to od 12 do 
18 let. Nejmladší děti, které k nám docházejí, 
mají kolem 3 let a těm nabízíme terapii hrou, 
během níž mohou zpracovat svoje pocity 
a zážitky, které se jim v tomto věku ještě špat-
ně vyjadřují slovy. Důležitá je pro nás podpora 
rodičům a dalším pečujícím, protože společně 
můžeme najít to nejlepší řešení nebo podporu 
pro dítě. Ročně u nás najde podporu kolem 
500 dětí a jejich blízkých.

Co trápí ostravské děti a náctileté nejvíce? 
S čím se nejčastěji setkáváte?
Nejčastěji dětem pomáháme zvládnout psy-
chickou nepohodu. U dětí od 12 let se setká- 
váme s projevy úzkosti, sebepoškozováním 
a poruchami příjmu potravy, které dospíva-
jící dítě zatěžuje natolik, že má pocit, že to 
nezvládne samo a požádá rodiče o to, aby mu 
našli odbornou pomoc. Často se setkáváme 
i s tím, že nás dítě vyhledá samo třeba na inter-
netu nebo nás doporučí kamarád/ka. Povědomí 
o centru mají rovněž učitelé nebo pediatři, kteří 
dítěti pomoc u nás také doporučují. U mladších 

dětí spíše pomáháme se zvládáním emocí, jako 
je vztek nebo bázlivost, plačtivost, které často 
souvisí s rodinnou situací, šikanou ve škole 
nebo po prožití traumatické události. Společné
skoro pro všechny věkové skupiny jsou pro- 
blémy ve vztazích, hlavně s kamarády, a ty 
často děti zatíží natolik, že si samy neví rady 
a přijdou k nám pro pomoc.

Představte si, že tyto řádky čte nyní Váš 
potenciální klient. Dítě, které si uvědomuje, 
že má problém, rádo by se poradilo, ale zá-
roveň pociťuje strach nebo stud někomu se 
svěřit. Možná ani nevěří ve šťastné řešení. 
Co byste mu vzkázala?
Vzpomínám si na příběh šestnáctiletého chlap-
ce, který nám telefonoval, že si chce domluvit 
schůzku. Neustále říkal, že si vlastně není jistý, 
jestli k nám může, protože určitě řešíme závaž-
nější případy. Kolegové mu vysvětlili, že pokud 
on sám něco vnímá jako zátěžové a trápí ho to, 
tak si s ním o tom určitě budeme rádi povídat. 
Ať je to v podstatě cokoliv. Dotyčný pak dochá- 
zel pravidelně čtyři měsíce a setkání hodnotil 
jako něco, co mu pomohlo jeho problém vy-
řešit. Vzkaz pro všechny děti je, že v našem 
centru neposuzujeme a neposkytujeme pomoc 
podle velikosti problému. Nasloucháme a po- 
vídáme si o tom, co dítě trápí. Je důležité 
zmínit, že děti mohou přijít anonymně i samy, 
bez doprovodu rodičů nebo jiné pečující osoby. 
Je pro nás důležité, aby dítě dostalo podporu, 
kterou v danou chvíli potřebuje.

Na letošní březen magistrát uspořádal první 
ročník Ostravského plesu, kdy celý peněžní 
výtěžek z tomboly půjde právě na podporu 
Krizového centra pro děti a rodinu. Jak tuto 
skutečnost vnímáte? A víte už, kde konkrétně 
bude „tombolová dotace“ využita?
Velmi si vážíme toho, že se nás město rozhod-
lo podpořit. Výtěžek bychom rádi využili pro 
nákup terapeutických potřeb pro děti a dovy-
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Povídání o místě, kde plavby dětstvím 
znovu nabírají správný kurs

Většina z nás má období dětských let spojeno 
s bezstarostností a veskrze pozitivními zážitky, 
kdy tehdejší problémy vnímáme jako malicher- 
nosti k zasmání. Přesto bychom neměli zapo-
mínat na ty, kdo prožívají dětství v úzkostech 
a trápeních, s nimiž si neumí poradit. Právě pro 
ně vzniklo Krizové centrum pro děti a rodinu, 
a to pod patronací Centra sociálních služeb. 
Jeho ředitelka Hana Schwarz (1986) se v oboru 
pohybuje přibližně třináct let. O pomoci dětem 
tak ví mnohé…

Foto: archiv Hany Schwarz

bavení speciální herničky pro terapii hrou. Tím 
zajistíme kolegům terapeutům a psychologům 
adekvátní podmínky pro poskytování krizové 
pomoci dětem.

Když jsme u Ostravy, mohla byste zhodnotit 
spolupráci Krizového centra s městem, 
případně jednotlivými obvody?
Město Ostrava je v mnohém velmi osvíceným 
zadavatelem při zajišťování sociálních služeb 
pro své obyvatele. I při vzniku našeho Krizové-
ho centra město Ostrava hrálo klíčovou roli a 
to, že může existovat a dále se rozvíjet, je také 
zásluhou otevřeného dialogu mezi námi jako 
poskytovatelem sociálních služeb a městem 
jako zadavatelem. Jsme rádi, že otevřený 
dialog jde ruku v ruce s finančním zajištěním 
služby. Bez podpory města Ostrava bychom 
poskytovali sociální služby, zvláště pak krizo-
vou pomoc dětem z Ostravy, jen stěží. 

Zázemí našeho Krizového centra se nachází 
v obvodu Ostrava-Vítkovice. Rovněž podpora 
tohoto městského obvodu je velmi významná 
pro to, abychom mohli službu poskytovat 
a plánovat její zkvalitňování. Není nám lhostejné,
jak vypadají prostory našich sociálních služeb. 
Zároveň z titulu neziskové organizace nedispo-
nujeme zdroji pro jejich rekonstrukce. Občan, 
který našich služeb vyhledá, potřebuje cítit 
bezpečí, jistotu a obecně vnímat „pohodu“. 
Proto spolu se zmíněným obvodem pracujeme 
na tom, abychom se stali úspěšnými žadateli 
o dotaci v rámci Národního plánu obnovy na re 
konstrukci objektu. Máme naději, že tím přispě-
jeme k tomu, aby děti, které toho mnohé zažily, 
měly adekvátní podmínky pro zvládnutí krize.

Za celé Centrum sociálních služeb Ostrava, 
o.p.s. tímto posílám velké díky městu Ostrava 
za to, že můžeme pomáhat a podporovat ty, 
kteří jsou nezranitelnější – děti a jejich rodiny. 

Není pochyb, že Vaše poslání je náročné hlav-
ně na psychiku. Jak si ve volném čase „čistíte 
hlavu“, aby Vám přes ni práce nepřerostla?
Psychohygiena je v pomáhajících profesích 
velmi důležitá. Ani u nás v centru na ni nezapo-
mínáme. Velký důraz klademe na supervizi 
a vzdělávání v oblasti zátěžové psychické prá-
ce.  Naši kolegové v Krizovém centru pro děti 
a rodinu jsou zároveň velmi odborně zdatní, 
myslí na seberozvoj, který se snažíme podpo-
rovat. Jsem ráda, že vedoucí Krizového centra 
pro děti a rodinu Veronika Zajícová umí praco-
vat i s týmovou spokojeností, čímž významně 
přispívá k vytvoření podmínek už tak náročné 
práce. Každý z nás pracujeme se svou psy-
chickou pohodou sami. Při odpočinku je důleži-
té umět za prací tzv. zavřít dveře a věnovat se 
tomu, co máme v životě rádi – vlastní rodina 
a vztahy, sport a podobné. Někdo prostě sáh-
ne po knize, jiný si jde zaběhat. Je to různé.

Děkuji za rozhovor  MS

Majákem v moři 
dětských trablů



Tyto prostředky nejsou určeny pouze na 
jednorázové akce, ale především na celoroční, 
systematickou činnost rodinných, mateřských 
a komunitních center, prorodinných organizací 
a spolků.

Dotace pomohou rodinám například se slaďo-
váním práce a rodiny, přispějí k dostupnosti 
rodinného poradenství či nabídky široké škály 
vzdělávacích aktivit pro rozvoj rodičovských 
kompetencí.

„Finance směřující do oblasti rodinné politiky 
jsou určeny pro projekty, které podporují rodiny 
v jejich přirozeném fungování. Schváleno je 
pro letošek celkem 41 projektů, což je oproti 
loňsku nárůst o více než čtvrtinu. Jsou mezi 
nimi například tradiční akce jako Zažít Ostravu 
jinak, Tátafest, Spolu na palubě či oblíbené 
výtvarné a literární soutěže pro ostravské 
školáky komunikující téma rodiny,“ vysvětluje 
náměstek primátora Zbyněk Pražák. „Dotace 
v neposlední řadě umožňují pořádání aktivit 

propojujících generace, jako například potkává-
ní seniorů se studenty, společné výlety rodičů 
s dětmi, tábornické pobyty či příměstské tábory 
pro nejmenší děti a jejich rodiče a prarodiče. 
Podpora směřuje také k celé řadě nejrůznějších 
zájmových aktivit umožňujících smysluplné 
trávení společného času v rámci rodin.“

Systematická podpora taktéž každoročně 
umožňuje organizacím vytvářet pestrou nabíd-
ku přednášek a seminářů na aktuální témata, 

se kterými se rodiče potýkají. Ať už při výchově 
svých potomků, péči o další členy rodiny, roz-
voji partnerských vztahů, zdravého životního 
stylu, prevenci onemocnění apod. 

Ke komunikaci prorodinných aktivit města 
slouží značka „Fajna rodina“, web fajnarodina.cz 
a facebookový profil. Přehled podpořených 
projektů najdete na dotace.ostrava.cz, filtr 
Rodinná politika.

V jeho uvedení do finální podoby bylo nyní na 
všechny dívčí toalety našich základních škol 
instalováno celkem 216 zásobníků na vložky, 
které jsou dívkám volně k dispozici. 

Letos byl pro účely projektu z městského roz-
počtu vyčleněn jeden milion korun, zapojilo se 
všech 54 základních škol zřizovaných městem, 
respektive městskými obvody, což obsáhne 
možnou pomoc pro více než 5 000 dívek.

Ostravský model se záhy stal inspirativním na 
celostátní úrovni. Náměstek primátora Zbyněk 
Pražák, který stál u jeho zrodu, se na pozvání 
zúčastnil kulatého stolu v Poslanecké sněmov-

Přístup k menstruační chudobě 
se dočkal celostátní pozornosti
Bezmála rok funguje na ostravských základních školách projekt „vložky do škol – 
komfort bez bariér“, který přispívá k řešení menstruační chudoby a zároveň pomáhá 
dosáhnout stavu, kdy se má škola stát pro všechny dívky přívětivějším místem.

ně, jehož téma znělo „Jak zajistit menstruační 
potřeby na školách a proč je to potřeba“, kde 
předával v Ostravě nabyté zkušenosti. Téhož 
dne pak za tento projekt obdržel ocenění 
„Genderman roku 2024“, udělovaný Otevřenou 
společností, o.p.s. , a to v kategorii „Veřejná 
osobnost“. 

„Vážím si uděleného ocenění, především mám 
radost z toho, že realizace tohoto ostravského 
modelu projektu znamenala posun ve všeobec-
né snaze hledání způsobů a možností, aby se 
dívky během výuky mohly ve škole cítit bezpeč-
něji a komfortněji. A to nejen ty ostravské, ale 
díky medializaci tohoto projektu se následně 
strhla lavina mnoha dalších, kteří nás chtějí 
následovat.

Existuje tak šance na jeho plošné rozšíření, 
a to možná i na vyšší typy škol, což by přineslo 
pomoc pro skutečně statisíce žákyň a studen-
tek,“ uzavřel Zbyněk Pražák. 

Ostravským příkladem zajištění menstruačních 
pomůcek ve školách se už inspiroval například 
Liberec.                                                           

Moravskoslezská metropole neustává 
v podpoře prorodinných aktivit. V aktuálním 
roce 2025 rozdělí mezi projekty soustředěné 
na posílení rodinné soudržnosti mezigene-
račního soužití, rozvoj komunitního života či 
rozšíření nabídky aktivního trávení společné-
ho času rodin celkem 1,78 milionu korun.
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Rekonstrukce jednotné kanalizace, jakož i celková oprava vodovodu v ulici 
Přemyslovců je úspěšně skončena. Stavební práce se týkaly úseku mezi ulicemi 
28. října a Novoveská, přičemž začaly v červnu roku 2023. Obnova pak přinesla 
výrazné zkvalitnění vodohospodářské infrastruktury v dané lokalitě. 

Statutární město Ostrava začalo 
přijímat žádosti k výběrovému 
řízení na pronájem bytových 
jednotek v nedávno postavené 
bytové rezidenci Nové Lauby. 

Ostrava v rezidenci vlastní celkem 31 byto-
vých jednotek, 17 sklepních kójí a 119 míst 
k parkování. 

„Atraktivní lokalita v historickém středu měs- 
ta je zajímavá nejen svou polohou a kom-
fortem moderního bydlení, ale také kvalitní 
občanskou vybaveností ve svém okolí. 
Příjemnou skutečností je v neposlední řadě 
možnost pronájmu parkovacího stání,“ dodá-
vá náměstek primátora Jiří Vávra. „Aktuálně 
jsou k pronájmu bytové jednotky typu 2+kk 
a 3+kk, a to od 2. do 4. podlaží. Nachází se 

v domovních blocích B a C.“ 
Katalog s podrobnou nabídkou najdete 
na https://byty.ostrava.cz/cz/katalog/byty/.
Žádost k výběrovému řízení je nutno podat 
písemně s uvedením nabízené výše měsíč- 
ního nájemného, přičemž k žádosti je 
zároveň potřeba připojit další požadované 
dokumenty. Formulář žádosti je dostupný 
ke stažení přímo v nabídce pronájmu bytu. 
Žádost v uzavřené obálce musí zájemce 
odevzdat nejpozději do 3. 3. 2025, a to na 
podatelně Magistrátu města Ostravy. Další 
možností je zaslání žádosti poštou na adresu

Magistrát města Ostravy, Prokešovo náměstí 8,
729 30, Ostrava. Obálku je nutno přesně 
označit a adresovat na Odbor majetkový.
V transparentním výběrovém řízení probíhá 
výběr nájemce bytu obálkovou metodou, 
na kterou bezprostředně navazuje veřejné 
projednání podaných žádostí formou 
licitace za účasti těch žadatelů, kteří splnili 
podmínky výběrového řízení. Veřejné 
projednání žádostí se uskuteční dne 10. 3. 
2025 v odpoledních hodinách v budově Nové 
radnice Magistrátu města Ostravy.
Podrobněji na www.byty.ostrava.cz.

Chcete bydlet
v Nových Laubech?
Máte možnost

V ulici Přemyslovců skončily 
práce na vodovodu a kanalizaci

Nová vodovodní síť přispívá ke snížení ztráty 
vody a ke zlepšení její kvality. Nad rámec 
původního rozsahu projektu došlo ke zbudo-
vání nového vodovodního řadu a kanalizace 
v Karasově ulici a rovněž vodovodu v úseku 
ulic Dr. Maye – 28. října a U Dvoru – Novo-
veská. Náklady si proto vyžádaly přes 
120 milionů korun. 

V březnu se stavební ruch do ulice Přemy-
slovců vrátí – začne kompletní přestavba 
zdejší komunikace, včetně významné úpravy 
jejího uspořádání. Březnové práce si vyžá-
dají několik omezení, především dopravních. 

V ulici dojde ve všech úsecích k postupným 
obousměrným uzavírkám v úseku mezi ulicemi 
Novoveská a 28. října. Vjezd budou mít povo-
len výhradně vozidla stavby a Integrovaného 
záchranného systému (IZS). Po předchozí 
domluvě bude vjezd povolen vozidlům záso-
bujícím místní provozovny.

V ulici Přemyslovců dojde k úplné uzavírce 
tamní komunikace podle postupu stavebních 
prací. Objížďka pro individuální a tranzitní 
dopravu povede ulicemi 28. října, Novinářská 
a Novoveská. Opačně pak po ulicích Novo-
veská, Sokola Tůmy a 28. října. 

Autobusová linka 24 bude vedena skrze 
ulice Novoveská a Sokola Tůmy, skončí na 
zastávce Hulváky. Dočasně budou zrušeny 
zastávky Korunní, Mariánské náměstí a Ma-
riánské Hory. Náhradní trasa využije stávající 
zastávky Vršovců, Sokola Tůmy a Hulváky. 
Zastávkou Náprstkova linka projede. Pěším 
zůstane zachován přístup podél fasád budov, 
vymezený staveništním oplocením.

MS

MSFoto: Boris Renner



Proto město od roku 2022 dofinancovává ty školní odborné pozice, 
které nelze hradit ze státního rozpočtu, případně jiných zdrojů. Ještě 
předtím, od roku 2019, hradil celkovou částkou téměř 100 milionů korun 
financování odborných pozic v rámci celé ČR unikátní městský projekt 
RRP OV III.

V roce 2023 byly financovány odborné pozice na školách v celkové výši 
téměř 15 milionů korun, z toho město spolufinancovalo 7,5 milionu korun. 
Díky tomu mohlo být pokryto 49 pracovníků školních poradenských 
pracovišť. Loni městské obvody žádaly na spolufinancování odborných 
pozic částku v objemu zhruba 15,5 milionu korun. Město opětovně 
přispělo 50 procenty a umožnilo financovat 50 pozic těchto pracovišť.

„Naším cílem je nadále zajistit a udržet odborné pozice tak, aby školy 
disponovaly koncepčními nástroji k zajištění inkluzivního vzdělávání. 
Jejich činnost prokázala své opodstatnění a jakýkoliv úbytek těchto 
pozic by dnes vedl na ostravských školách k fatálním a negativním 
následkům,“ zdůraznila náměstkyně primátora Andrea Hoffmannová. 
„Dokud nedojde k úpravě legislativy, jsou projektové financování 
a externí zdroje pro samotnou existenci těchto pozic nezbytné.“

Odborné pozice ve
školách zvyšují dětem
šanci na úspěch
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VSTUP ZDARMA www.talentova.cz

Konference
Desegregace
ve vzdělávání

14.3.2025 od 9:00
Centrum Pant Ostrava

Hosté:
zřizovatelé škol  
      ředitelé škol

nestátní neziskové
organizace

místní aktéři desegregace

Program jednotlivých ročníků se vyvíjel v čase. Od původně technických 
problémů panelových domů a sídlištní regenerace se postupně posunul 
k pojetí bydlení ve městě coby komplexního řešení městského prostoru.
Nadcházející ročník představí dva tematické okruhy. Prvním z nich 
budou dotační možnosti ze strany státu v oblasti nájemního a sociálního 
bydlení, druhým pak vliv klimatických změn na výstavbu domů, jakož 
i městského veřejného prostoru.
 
Svá očekávání od březnové konference dal najevo také náměstek 
primátora Jiří Vávra, do jehož gesce spadá majetková problematika: 
„Vzhledem k tomu, že tato akce je určena jak odborné, tak laické veřej-
nosti, snažíme se přinášet ústy odborníků nové poznatky, které v praxi 
pomohou s řešením problémů souvisejících s klimatickými změnami, jako 
je kolize výsadby zeleně a technické infrastruktury nebo zefektivnění 
veřejného osvětlení.“ 

Velkým tématem konferenčních příspěvků bude vznik takzvaných 
tepelných ostrovů v současných městských zástavbách. Toto téma 
se přitom netýká pouze výstavby samotných jednotlivých budov, 
ale především přístupu k pojímání veřejného prostoru jako organické 
součásti bydlení.

Cílem konference je seznámit s výše zmíněnými okruhy nejen odbornou, 
nýbrž také širokou veřejnost. 

Ostrava opět finančně podpoří vznik, fungování a rozvoj tzv. odbor-
ných pozic na základních školách. Odborní pracovníci jako sociální 
či speciální pedagog nebo psycholog rozsahem své pomoci výrazně 
zlepšují školní klima, prospěch i chování žáků a snižují počet před-
časných odchodů ze vzdělávacího procesu. 

Různým formám podpory všech žáků ve školách věnuje město Ostrava 
dlouhodobou pozornost. Všechny zájemce proto zve na konferenci 
„Desegregace ve vzdělávání“, pořádanou 14. 3. 2025 v Centru Pant, 
a to od 9 hodin. Rezervovat místa lze na www.talentova.cz.      

Kongresový sál výstaviště Černá louka přivítá dne 13. 3. 2025 již 
27. ročník odborné konference „Dynamika proměn bydlení“. Svým zamě-
řením jde o zcela specificky orientovanou akci zabývající se nejrůznější-
mi otázkami městského bydlení, které zohledňuje aktuální trendy 
a potřeby. Jejími hlavními organizátory jsou Magistrát města Ostravy 
a Stavební fakulta Vysoké školy báňské – Technické univerzity Ostrava.

Problematika bydlení 
čelí aktuálním výzvám
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Mnoho Ostravanů zná objekt původně vojenské střelnice 
ze 40. let 20. století v Plzeňské ulici. Přestože jeho technický stav 
není valný, stále jej využívají sportovní a rekreační střelci. V blízkém 
období zde vznikne komfortní krytá střelnice, odpovídající všem 
současným požadavkům celoročního provozu.

Díky kompletní přestavbě zde vyroste prostor s kvalitními podmínkami 
pro přípravu mladých, talentovaných sportovců. Umožní také více 
členů střeleckých klubů, i těch nejmladších, což zatím v omezených 
podmínkách jednotlivých klubů není možné. Současně nový areál 
přiláká i zahraniční sportovce a pomůže celkově přiblížit střelecký sport 
veřejnosti.

 „Nový objekt je navržen jako stavba pro sport v kategorii sportovní 
střelba. V objektu bude zajištěna střelba z puškových, pistolových 
a malorážkových zbraní na maximálně 50 m a střelba ze vzduchov-
kových zbraní na maximálně 10 metrů. Součástí střeleckých místností 
je kompletní technologické a terčové zařízení pro tyto druhy střelby, 
včetně normového odvětrání a osvětlení těchto prostor. Střelnice rovněž 
obsáhne výdejnu/půjčovnu zbraní, samozřejmostí je trezorová místnost 
pro uložení zbraní a střeliva,“ zpřesnil ostravský primátor Jan Dohnal.

Zhotovitel zahájil stavební práce začátkem letošního roku, vše by mělo 
být hotovo po uplynutí 80. týdnů od doby, kdy zhotovitelská společnost 
převzala staveniště. Náklady si vyžádají více než 138,6 milionu korun 
bez DPH.

Výstavbou nové střelnice se Ostrava zařadí mezi místa, kde lze pořádat 
mezinárodní střelecké závody. Prostory areálu by ke svému výcviku 
mohla využívat rovněž policie, která aktuálně pociťuje nedostatek zařízení 
tohoto druhu.

Pro většinu z ostravských uživatelů 
je ODISka časovou jízdenkou, díky
níž mohou cestovat po celém městě,
případně i do přilehlých měst a obcí 
v regionu (záleží na zakoupených 
zónách). Méně uživatelů však ví, že 
jejich ODISka funguje rovněž jako 
elektronická peněženka, do které 
lze nahrát „elektronické peníze“. 
Z této peněženky pak může uhradit 
jízdné např. za spolucestujícího, 
ale i za sebe všude tam, kde nemá 
zakoupen kupón dlouhodobé 
časové jízdenky. Například při 
jízdě vlakem nebo regionálním 
autobusem v rámci ODIS kdekoliv 
v kraji, stejně tak při použití linek 
MHD v kterémkoliv jiném městě 
v kraji. Zaplatíte-li z ODISky coby 

elektronické peněženky, výrazně 
ušetříte. Například cesta vlakem 
a následně autobusem z nádraží 
Ostrava střed přes Frenštát pod 
Radhoštěm do Trojanovic na 
Ráztoku vás tam a zpět vyjde 
bezmála o sto korun méně než při 
běžné platbě v hotovosti. 

Pokud však společně cestuje 
2–5 pasažérů, může se jim vyplatit 
čtyřiadvacetihodinová skupinová 
„síťovka“ za 300 korun. Ta platí bez 
jakéhokoliv věkového omezení a na 
celou síť linek ODIS.

Na další benefit ODISky upozor- 
ňuje náměstek primátora Břetislav 
Riger: „Koordinátor ODIS také ve 
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Mít ODISku se vyplatí. 
Využíváte všech jejích 
možností?
Bezkontaktní čipová karta ODISka, sloužící coby jízdní doklad 
v Ostravě i dalších městech Moravskoslezského kraje, dosáhla mezi 
cestujícími značné obliby. Za čtrnáct let od jejího zrodu bylo vydáno 
více než tři čtvrtě milionu ODISek. Mnozí z uživatelů však plně 
nevyužívají její potenciál a ochuzují se tak o plusy a výhody, které 
jim tato kartička nabízí.

spolupráci se svými partnery připravil benefitní program, s nímž ušetříte 
při návštěvě památek v našem kraji. Držitelé platných ODISek totiž 
mohou uplatnit slevu 25 %, která se vztahuje na vstupné do všech 
pamětihodností zapojených do akce „S ODISkou na hrad“. Kromě toho 
mohou vlastníci ODISky nárokovat ještě patnáctiprocentní slevu u všech 
zapojených účastníků turistického projektu Technotrasa.“

Seznam atraktivit, které jsou do zmíněného projektu zapojeny, najdete na 
www.kodis.cz/benefity.

Stará střelnice se promění 
v moderní střelecký areál

RED

Vizualizace: ADEA projekt, 
arch. Aleš Vojtasík, arch. Jakub Konicar
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Ostravské sportovní hry 
slaví rekordní úspěch

Foto: Antonín Krůpa
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Město Ostrava spolu s Asociací školních 
sportovních klubů zorganizovala už 5. ročník 
Ostravských sportovních her, které jsou 
aktuálně největší školní sportovní akcí 
na území moravskoslezské metropole. 
Oblíbená sportovní akce láme účastnické 
rekordy, neboť zapojených škol rapidně 
přibývá. Podzimní části stávajícího ročníku 
se jich zúčastnilo 44, což znamená 
2 000 sportujících dětí.

Aktuální ročník Ostravských sportovních her 
zahájila v září 2024 okresní kola závodů v atle-
tickém čtyřboji a přespolním běhu, další měření 
sil ve sportovních disciplínách probíhalo po celý 
podzim, kdy vyvrcholení programu představoval 
florbalový turnaj. I ten byl rekordní. Zahrálo si 
v něm 1 350 dětí z 39 škol, rozdělených podle 
věku do čtyř kategorií. 

„Cílem Ostravských sportovních her je motivo-
vat děti k pohybu a zdravému životnímu stylu. 
Děti si vyzkouší celou řadu rozličných sportů, 
mohou soutěžit a zkusit si hru v týmu, okusí 
radost z pohybu a možná si najdou i pro ně 
nejvhodnější pohyb, kterým pak mohou trávit 
svůj volný čas a radovat se ze sportovních 
úspěchů,“ vyjádřila poselství her náměstky-

Jedním z dějišť prestižního tenisového Davisova poháru byla porubská 
RT Torax Aréna Ostrava. Ostře sledovaný turnaj se v ní naposledy 
hrál roku 2018. Po rozlosování konkrétních jednotlivých kvalifikačních 
zápasů, které se konalo na ostravské Nové radnici, mohli diváci 
v nedávno rekonstruované sportovní hale v Porubě sledovat souboj 
českých tenistů proti Jihokorejcům.

Míčky se jmény soupeřů vytáhl z losovací nádoby ostravský primátor 
Jan Dohnal.  Hned den poté byla porubská aréna svědkem první dvou- 
hry, kdy proti sobě nastoupili Jiří Lehečka a Gerard Campana Lee. Český 
reprezentant s přehledem zvítězil 2:0 na sety (6:3, 6:3), čímž vnesl do 
naší reprezentace potřebnou herní pohodu. 

Výborná atmosféra, kterou diváci v hale během 31. 1. a 1. 2. vytvořili, 
našemu výběru svědčila. Tomáš Macháč hladce přehrál Soonwoo
Kwona 2:0 na sety (6:2, 6:2) a dařilo se mu rovněž ve dvojici s Jakubem
Menšíkem. Čtyřhru proti Yun Seong Chunguovi a Jisung Namovi zvládli 
taktéž 2:0 na sety (6:3, 6:1). Poté, co Maxim Mrva porazil v napínavém 
deblu Sanhui Shina také 2:0 na sety (7:6, 7:6), bylo rozhodnuto o českém 
vítězství 4:0 a postupu do dalších daviscupových bojů. 

ně primátora Andrea Hoffmannová. „Letošek 
přinesl novinku v podobě závodů v lyžování, 
které se uskutečnily 9. ledna. Zájemci se už 
mohou těšit na badmintonový turnaj na 
přelomu února a března. V březnu se budou 
opět konat crossfitové závody a po celý rok 
budou probíhat aktivity v gymnastice, vybíje-
né, házené, přehazované, volejbalu, fotbalu 

a v atletickém trojboji. Na závěr ročníku dojde 
k vyhlášení deseti nejlepších škol, které se 
v rámci celého projektu umístí na předních 
příčkách, a to na přelomu května a června,“ 
dodala Andrea Hoffmannová.

Podrobné informace o hrách i jejich ambasa- 
dorech najdete na webu talentova.cz.

„Těší mě, že jsme hostili další z prestižních sportovních událostí. 
Ostrava se dlouhodobě – a myslím, že úspěšně – snaží profilovat jako 
město evropského i světového sportu. Podporujeme rozvoj sportu ve 
městě, včetně sportovní infrastruktury, samotných sportovců nebo 
talentované sportovní mládeže. Davis Cup byl pro nás velkým tenisovým 
svátkem, navíc okořeněným úspěšným postupem české tenisové 
reprezentace,“ zhodnotil ostravský primátor Jan Dohnal.

Ostrava tak má za sebou další sportovní událost mezinárodního význa-
mu, čímž dokazuje, že označení město sportu nosí plným právem. 

Torax Aréna viděla české 
daviscupové vítězství

MS



V areálu VŠB-TUO to žilo hned zkraje roku: 
na konci ledna si totiž univerzita pro všechny 
zájemce připravila Dny otevřených dveří. Pokud 
jste akci z nějakého důvodu nestihli, budou se 
ve čtvrtek 13. 2. a ve čtvrtek 13. 3. konat Pro-
hlídky kampusu pro uchazeče o studium. Více 
informací najdete na www.vsb.cz/dod. V úterý 
11. 3. kampus VŠB-TUO hostí veletrh pracov-

ních příležitostí v Moravskoslezském kraji pod 
názvem „Kariéra+“, jehož se loni účastnilo přes 
3 000 návštěvníků. Na konci dubna chystá 
univerzita Kolejáles s hudebními vystoupeními 
i zajímavými soutěžemi. 

V jarních a letních měsících je kampus VŠB-
-TUO vyhledávaným místem pro aktivní 

odpočinek i relaxaci, ať už přímo na místech 
v areálu, na minigolfu, anebo v blízkém lese. 
Pokud jste fanoušci sportu, můžete přijít od 
3. do 26. 6. podpořit sportovce VŠB-TUO 
i Ostravské univerzity na České akademické 
hry.  Sladkou tečku za létem pak můžete udělat 
s univerzitním festivalem Art & Science, který 
se bude konat dne 4. 9. 2025.

Kampus VŠB-TUO žije, 
ať je zima, nebo léto

Věděli jste, že kampus VŠB – Technické 
univerzity Ostrava, který nedávno 
oslavil půlstoletí, patří k největším 
vysokoškolským areálům ve střední 
Evropě? A kromě poslucháren, učeben, 
laboratoří, ubytovacích i stravovacích 
služeb nabízí také aktivity, které mohou 
dobře sloužit i veřejnosti, ať už dětem, 
nebo dospělým. 

Setkání ukrajinských 
akademiků a zástupců 
radnic na Ostravské 
univerzitě
Pod názvem „Posílení kapacit a kompetencí pracovníků ve 
školství v regionu Dněpropetrovsk“ se na několika místech 
moravskoslezské metropole odehrálo setkání ukrajinských 
akademických pracovníků a pedagogů spolu s představiteli 
některých ukrajinských municipalit. Za účasti náměstkyně 
ostravského primátora Andrey Hoffmannové proběhla 
diskuse zabývající se celou škálou témat týkajících se 
školství a vzdělávání.

Nabitý den započal na Základní škole Dětská 
v Porubě, kde se účastníci schůzky seznámili 
s příkladem dobré praxe z oblasti inkluzivního 
vzdělávání. V prostorách ostravské Nové 
radnice se následně konala obsáhlá diskuse 
všech zúčastněných.

Přítomní hosté se obeznámili s aktivitami města 
v oblasti školství a vzdělávání, jeho projekty, 
zapojením do evropských projektů, Erasmus+ 
a především Strategie vzdělávání města Ostravy. 
Ta obsahuje vizi do roku 2030 a stanovuje 
stěžejní priority, kterými jsou gramotnosti 

a kompetence dětí a žáků, rovné příležitosti 
ve vzdělávání a talentmanagement, oblast 
budoucí kariéry žáků a výchovy k občanství, 
spolupráce zřizovatele, škol a školských 
zařízení napříč městem, ale také vzdělávací 
infrastruktura, otázka univerzit, problematika 
interkulturního vzdělávání a výuky cizích 
jazyků, propojení vzdělávání se sportem a tě-
lesná výchova žáků či celoživotní vzdělávání.

Akademické pracovníky v neposlední řadě 
zajímala spolupráce s ostravskými vysokými 
školami, provázanost s organizacemi se 

zaměřením na kariérové poradenství či 
koordinátory nadání.

Celodenní program zakončilo odpoledne na 
Pedagogické fakultě Ostravské univerzity, a to 
přímo v univerzitním kampusu. V jeho průběhu 
se diskutující zaměřili na výzvy v přípravě 
budoucích učitelů, tvorbu vzdělávacích 
programů, internacionalizaci či možnosti 
vzájemné spolupráce. Součástí setkání byla 
rovněž prohlídka celého kampusu, kterou si 
návštěvníci nenechali ujít.

12   /   Únor 2025   /   Školství
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Když v Polance roku 1798 zemřela Anna, vdova 
po svobodném sedlákovi Matouši Nelhiblovi, 
byl příslušný matriční záznam opatřen 
poznámkou: „matka paní hraběnky Larisch von 
Mönnich“. Anna, rozená Dluhošová, se narodila 
roku 1738 a ve svých 23 letech se provdala za 
již zmíněného Nelhibla. Již po pár letech však 
ovdověla a začala pracovat jako hospodyně na 
polaneckém zámku. Mladá vdova zde upoutala 
pozornost zámeckého pána Jana Václava 
Mönnicha, se kterým navázala intimní vztah, 
z nějž se okolo roku 1770 narodila nemanželská 
dcera Anna Marie Tekla. Její narození však bylo 
utajeno, jelikož v matrikách o této skutečnosti 
nenalezneme spolehlivý záznam.

Osudy Polanky přitom byly s rodem Mönnichů 
spjaty od počátku 18. století. Nutno dodat, 
že se jednalo o Horní Polanku, která byla až 
pětinásobně větší než její dolní část. Rod 
Mönnichů nevlastnil pouze Horní Polanku, ale 
z okolních statků počítal mezi svůj majetek 
také např. Studénku nebo Jistebník.  Jako 
řada jiných šlechtických rodů ale postupně 
vymíral. Až se všechen majetek a finanční 
prostředky soustředily v rukou posledního 
žijícího mužského člena rodu – Jana Václava 
(1722–1787). Ten na sklonku života přistoupil 
k poměrně neobvyklému a do jisté míry 
skandálnímu řešení. Jako svobodný „mládenec“ 
se ve své závěti přiznal k otcovství pečlivě 
utajované nemanželské dcery Anny Marie Tekly 
a odkázal jí veškerý majetek, titul, erb i rodové 
jméno. Vzbudil tím rozpaky nejen v církevních 
kruzích, ale také u císařského dvora. Mladá, 
a hlavně nezletilá, Anna Marie Tekla po otcově 
smrti pobývala pár let u svého poručníka na 
zámku v Hnojníku, kam se jí také jezdil dvořit 
její budoucí manžel Jan hrabě Larisch 
(1766–1820) a kde se také 14. dubna 1791 

konal jejich sňatek. Na základě speciálního 
císařského povolení došlo ke spojení rodových 
jmen a od tohoto roku můžeme hovořit o 
hraběcím rodu Larisch-Mönnichů. 

Kdo byl onen hrabě Larisch, kterému bylo 
jasné, že si bere zpětně legitimizovanou 
nemanželskou dceru, jež na druhou stranu 
disponovala mimořádným bohatstvím? 
Jednalo se o člena starého slezského rodu, 
jehož společenská i politická hvězda začala 
stoupat od poloviny 17. století. Právě hrabě 
Jan se zasloužil o jeho přeměnu ve skutečný 
magnátský rod. A to nejen mimořádnou 
ekonomickou zdatností, ale také razantním 
zvětšením rodových majetků, čemuž pomohl 

právě sňatek s dědičkou mönnichovských 
statků (mimo Horní Polanky např. Rychvald, 
Raduň ad.). Manželé Jan a Anna Marie Tekla 
pak pochopitelně neobývali polanecký zámek 
a bydleli na mnohem honosnějším sídle ve 
Fryštátě (dnes součást Karviné), kde také 
byla Anna Marie Tekla po své smrti roku 
1829 pohřbena do rodinné hrobky. Naopak 
polanecký zámek obývala její matka Anna 
Nelhiblová, která zde ve věku 60 let dne 
10. května 1798 zemřela. Na závěr nelze opo- 
menout možnou příbuznost Nelhiblů s pozděj- 
ším slavným polaneckým rodákem a sklada- 
telem Václavem Nelhýbelem (1919–1996).
Toto propojení se ale nejeví jako reálné, jelikož 
jeho rodina měla kořeny v Jistebníku.

Jak se dcera zámecké 
hospodyně z Polanky 
stala hraběnkou
Michal Kubica

Hraběcí rod Larisch-Mönnichů se do 
minulosti Slezska zapsal nesmazatelným 
písmem. Jeho dějiny se psaly také 
v Polance. Bez nadsázky se dá totiž říci, že 
polanecká rodina Dluhošů patřila k předkům 
tohoto známého šlechtického rodu. Jednalo 
se přitom o skoro až pohádkový příběh, ve 
kterém se dcera chudé selské vdovy stala 
nesmírně bohatou a významnou hraběnkou. 

Matriční záznam o úmrtí Anny Nelhiblové roku 1798. 
Zdroj: Zemský archiv v Opavě

Polanecký zámek v roce 1934. 
Zdroj: Archiv města Ostravy

Erb Larisch-Mönnichů.
Zdroj: Książnica Cieszyńska, sign. DD V 38, 
Leopold Jan Szersznik, Scuta nobilium Ducatus Teschinensis
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V polovině listopadu se v podzemních prostorách Futurea uhnízdil 
Institut Paměti národa Ostrava a zpřístupnil tam interaktivní expozici 
historie 20. století nazvanou Místa zlomu. Expozice představuje bohatou 
historii Ostravy i regionu ve 20. století, a to prostřednictvím autentických 
příběhů pamětníků, které byly natočeny dokumentaristy Paměti národa 
ve studiu v Ostravě. Návštěvníci se budou moci badatelskou formou 
ponořit do příběhů politických vězňů i odvážné židovské dívky, která se 
šest let skrývala před nacistickým režimem, nebo zjistit, kudy se ubíraly 
životní cesty válečných veteránů, případně ženy, která neváhala riskovat 
život zapojením se do protinacistického odboje v Beskydech. Expozice 
je přístupná vždy v pátek a v sobotu od 10 do 18 hodin a je možné ji 
navštívit po celý rok 2025. Upozorňujeme, že vstup do expozice není 
bezbariérový.

Možnost zabezpečení programu v dostateč-
ném časovém předstihu je pro větší hudební 
a divadelní festivaly či celoročně fungující 
kulturní centra naprosto zásadní, aby mohly 
udržet stávající uměleckou kvalitu svých 
produkcí.

„Ostrava žije festivaly po celý rok. Člověk si tu 
neužije jen hvězdy současné hudby, ale máme 
tu také Svatováclavský hudební festival, který 
je největším mezinárodním festivalem duchovní 
a tzv. staré hudby v České republice a který 
každé září oživuje místní kostely nezapomenu-
telnými zážitky. Již podeváté se letos uskuteční 
festival nového cirkusu a pouličního divadla 
CIRKULUM, který je svou dramaturgií na severní 
Moravě naprosto ojedinělý. Z dalších je potřeba 
zmínit například Festival v ulicích, který se 

v Porubě už úspěšně zabydlel. Podporujeme 
však také divadlo, jako Divadlo Mír či Letní 
shakespearovské slavnosti Ostrava,“ upřesňuje 
náměstkyně primátora pro oblast kultury 
Lucie Baránková Vilamová. 

Kulturní komise doporučila projekty také k jed-
noleté podpoře. Jedná se o projekty menšího 
rozsahu, popř. takové, které za sebou nemají 
tak dlouhou historii fungování, a samozřejmě 
jsou mezi nimi i kulturní akce, které Ostrava 
letos zažije poprvé. 

Patří mezi ně například Barrák Music Club, 
který svou klubovou činnost rozšířil také 
o venkovní letní scénu, mezinárodní studentská 
soutěž autorské knihy BookVision nebo festival 
dokumentárních filmů Jeden svět 2025 

v Ostravě. Působivé hudební zážitky v uni-
kátních prostorech krom Svatováclavského 
hudebního festivalu celoročně zprostředková-
vají také Hudební výlety, na které se můžete 
těšit už od dubna. Z připravovaných novinek 
se lze těšit na výstavní projekt Transforma, 
který se rozprostře jak do velkých městských 
galerií, tak do těch menších a neopomíná ani ty 
studentské, nebo na nový projekt Ateliéru pro 
divadelní vzdělávání při NDM Ateliér mateřin-
kám, který se bude zaměřovat na divadelní 
tvorbu pro mateřské školy.

Finanční podpora zamíří rovněž do příspěvko-
vých organizací a městských obvodů, např. na 
mezinárodní loutkářský festival Spectaculo 
Interesse nebo na projekty zaměřené na kulturní 
aktivizaci žactva a studentstva.

Statutární město Ostrava v roce 2025 poskytne finanční 
podporu v hodnotě 48 milionů korun na realizaci více než 
stovky projektů kulturním institucím a menším organiza-
cím, městským obvodům a příspěvkovým organizacím. 
Vzhledem k vyhlášení nového programu podpory pro roky 
2025–2027 bylo v dotační výzvě možné žádat také 
o víceletou podporu na celé programové období. Město 
se tak zavázalo ke každoroční podpoře víceletých 
projektů ve výši 34 milionů pro následující dva roky.

Ostrava podpoří 
přes sto kulturních 
projektů

Příběhy pamětníků 
v podzemí Futurea

SV

SV

Foto: SHF

Vizualizace: 3dsense 
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Od února 2025 si budete moci v BUMBUM Comedy clubu 
pravidelně vychutnávat také jazzové bonbonky. Spolek 
Musicant.cz přivede každý měsíc do klubu na Havlíčkově 
nábřeží domácí i zahraniční jazzová uskupení a tím vůbec 
prvním bude rakousko-český jazzový kvartet Purple is the 
Color. Ambice kvarteta, které právě vydalo svou druhou 
desku „Epic“, jsou vskutku nemalé, protože se chtějí „stát 
jazzovými Beatles“. Srdečně zveme na jejich ostravskou 
premiéru, ať se na vlastní kůži přesvědčíte, zda jde o oprav- 
du epický zážitek, jak slibuje název desky! V dalších měsí-
cích se můžete těšit např. na elektro-akustický Oskar Török 
Quartet nebo na herce Vladimíra Javorského, který předsta-
ví své autorské písně z debutového alba „Ještě je“.

Ve středu 19. 2. 
městská jatka ožijí 
vernisáží hned tří 
nových výstav. 
V Klíčové dírce 
dostanou příleži-
tost návštěvnice 
a návštěvníci, kteří 
svá díla zanechali 
přímo na nástěnce 
galerie. Výstava 
„Nesouhlas“ Martina 
Zetové zkoumá 

a analyzuje jemné projevy fyzického nesouhlasu lidských 
těl v běžných městských scénách, a to prostřednictvím 
fotografií, soch a instalací. Jeho práce se vyznačují smys-
lem pro humor a kritickou reflexí, přičemž často reagují na 
společenské a politické otázky. Poslední novinkou bude 
kolektivní instalace Petra Bosáka, Roberta Jansy a Adama 
Macháčka „Nehledáme kompas, který ukazuje na statický 
severní pól, ale k tomu, po čem nejvíc toužíme. Nebo nikam, 
pokud to nevíme“. Ta vás zavede do provozu tiskárny a od-
halí koncepční, technologické a materiálové procesy stojící 
za vznikem knihy z dílny nakladatelství Utopia libri. 

Jazz v BUMBUM
Comedy

V galerii PLATO 
vyklíčí tři nové 
výstavy

Obor Akce Místo konání Termín

DIVADLO

ZZZlatan / Za hranice Komůrka 15. 2.

Komedie dell´arte aneb 
stokrát nene Studio G 17. 2.

Jedenáct babiček – premiéra Divadlo loutek 
Ostrava 21. 2.

MOVE Ostrava / Pohádka pro 
odvážné Studio G 23. 2.

Do němoty Stará aréna 26. 2.

HUDBA

Pam Rabbit / The Missing Tour BARRÁK Music Club 13. 2.

Purple is the Color (AT/CZ) BUMBUM Comedy 15. 2.

Fredy & Krasty Klub Hudební bazar 20. 2.

Nerez & Lucia / Vzpomínka 
na Zuzanu Navarovou Dům kultury Poklad 20. 2.

Komorní koncert v Českém 
rozhlase Ostrava Český rozhlas Ostrava 23. 2.

Hipnautica & Soulphonique Dock 23. 2.

Janáčková filharmonie 
Ostrava / To nejlepší ze 
světových muzikálů

Multifunkční hala 
Gong 25. 2.

Cyklus komorních koncertů / 
Milan Bátor

Slavnostní sál Divadla 
Jiřího Myrona 26. 2.

Tata Bojs BARRÁK Music Club 27. a 28. 2.

Vesmíření Planetárium Ostrava 1. 3.

Sound of Diversity 2025 City Campus 
Ostravské univerzity 5. 3.

Tak co? / Ministr nitra tour Klub Parník 6. 3.

LITERATURA

Večer s poezií a prózou Komůrka 7. 2.

Listování – Historky z Tinderu 2 Centrum Pant 16. 2.

Kamil Berdych a anarchistická 
poezie – křest knihy a diskuse

Antikvariát a klub 
Fiducia 27. 2.

VÝSTAVY

Místa zlomu / Dědictví paměti 
Moravskoslezského kraje Futureum

15. 11. 2024
 – 

31. 12. 2025

Masopustní masky – výstava 
prací žáků Ave Art Ostrava Ostravské muzeum 15. 1. – 9. 3.

Jiří Surůvka / Když ti vítr napne 
plachtu…

Fotografická galerie 
Fiducia 31. 1. – 14. 3.

Workshop s Jiřím Šigutem Dům umění 7. a 13. 2.

Vernisáž tří nových výstav PLATO Ostrava 19. 2.

Lauby – příběh zmizelé ostravské 
zástavby očima archeologie – 
komentovaná prohlídka

Ostravské muzeum 19. 2.

Komentovaná prohlídka 
nových výstav PLATO Ostrava 26. 2.

OSTATNÍ

XII. Havířský bál BrickHouse 8. 2.

Ples městského obvodu Poruba Dům kultury Poklad 14. 2.

32. reprezentační ples měst- 
ského obvodu Ostrava–Jih 
s Mobilním hospicem Ondrášek

Kulturní dům Akord 21. 2.

Masopust na Jihu Náměstí Ostrava–Jih 23. 2.

Drum & Bass ples Multifunkční hala 
Gong 1. 3.SV

SV
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Ostravský ples se uskuteční v Clarion Congress Hotelu 
Ostrava, slavnostně zahájen bude v hlavním sále za 
přítomnosti zástupců vedení města v 19 hodin. Prosto-
ry budou pro hosty plesu otevřeny již hodinu předem. 
Všichni přítomní se mohou těšit na bohatý program. 
Kromě plesového souboru Proxima Orchestra vystou-
pí, coby hlavní hvězda večera, známá regionální kapela 
Kryštof, své umění předvedou členové baletního a mu-
zikálového souboru Národního divadla moravskoslez-
ského. Dále zahraje Janáčkova filharmonie Ostrava, 
respektive její těleso Janáček Quintet, jazzový kvintet 
SharkBites Jazz Q. a o hudbu k tanci a poslechu se 
postará rovněž DJ rádia Fresh Lumír Mořkovský. Hosté 
plesu se v neposlední řadě budou v předsálí moci 
nechat zvěčnit některým ze zkušené dvojice karikatu-
ristů Pavlem Skurou a Martinem Hronem.

„Ostravský ples tvoříme jako kulturně–společenskou 
akci s vysoce kvalitním programem pro širokou ve-
řejnost. Nezanedbatelným je charitativní prvek, hosté 
plesu se mohou pobavit a současně podpořit dobrou 
věc. Ostrava tak založí novou tradici společenské 
akce, zařadí se po bok dalších obcí, které plesy nejen 
pro své obyvatele připravují. Město tyto akce umí, vloni 
jsme připomněli řadou akcí sto let Velké Ostravy. Lidé 
tyto společenské aktivity vítali, ohlasy byly pozitivní. 
Ostravský ples je další možností, jak si město a jeho 
kulturu užít,“ zve primátor statutárního města Ostra-
vy Jan Dohnal.

Prostředkem k pomoci potřebným pak bude přímo 
plesová tombola, jejíž výtěžek je určen ve prospěch 
Krizového centra pro děti a rodinu, které je součástí 
Centra sociálních služeb Ostrava (rozhovor s jeho 
ředitelkou si můžete přečíst na straně 6). Město chce 

tímto způsobem poděkovat těm, kdo sami pomáhají 
lidem v nouzi a těžkých životních situacích. V předsálí 
bude rovněž k vidění výstava obrázků dětí, klientů 
tohoto centra.

Podle slov náměstkyně primátora Lucie Baránkové 
Vilamové je program plesu v neposlední řadě pojat 
jako průřez ostravskou kulturou, poukazující na sku- 
tečnost, že Ostrava je bohatou a pestrou kulturní pa-
letou: „Kromě vlastního programu, v němž se představí 
špičkoví regionální umělci a interpreti, se návštěvníci 
v průběhu plesu budou moci seznámit s klíčovými pro-
jekty statutárního města Ostrava, jakož i jednotlivých 
městských obvodů. Připravili jsme pro ně atraktivní 
tematickou výstavu v podobě několika krátkých zasta- 
vení. Drobný – ryze ostravský – bonus představuje ple-
sový fotokoutek, kde se každý zájemce může vyfotit na 
pozadí některé z vybraných scenérií našeho města.“

Statutární město Ostrava pořádá dne 21. března 2025 vůbec první ročník Ostravského plesu 
a zakládá tak novou tradici. Zváni jsou všichni příznivci hudby a tance z řad široké veřejnosti. 
Ples má rovněž výrazný dobročinný rozměr.

Premiéra Ostravského
plesu se blíží. Vystoupí 
na něm kapela Kryštof

Foto: Kryštof

MS/RED

Změna programu je vyhrazena. 
Bližší informace, spolu s možností 
koupě vstupenek najdete v odkazu 
https://ostravskyples.cz/.

K uspořádání 1. ročníku 
Ostravského plesu výrazně 

přispěli jeho partneři, kterým 
upřímně děkujeme za jejich 

ochotu a štědrost. 

Hlavními partnery plesu 
aktuálně (k poledni dne 

5. 2. 2025) jsou:

Pod Žofinkou Holding a.s. 

SATUM CZECH s.r.o.

Optima spol. s r.o. 

M&M reality holding a.s. 

Mezi partnery plesu se 
aktuálně (ke dni 5. 2. 2025) 

řadí: 

Ostravské komunikace, a.s.

OZO Ostrava s.r.o.

Sweco a.s.

Repronis s.r.o.

Ještě jednou děkujeme

S dalšími potenciálními 
partnery 1. ročníku 

Ostravského plesu vás rádi 
seznámíme, jednání dosud 

probíhají.

RED


